
Országgyűlési képviselő

Iromány száma: H/9395.

Benyújtás dátuma: 2024-10-03 17:37

Parlex azonosító: BBXJ9CM70001

Címzett: Kövér László, az Országgyűlés elnöke
Tárgy: Határozati javaslat benyújtása
Benyújtó: Orosz Anna (Momentum) 
Határozati javaslat címe: A sürgősségi fogamzásgátláshoz való hozzáférésről 

Az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. törvény 28. § (4) bekezdése alapján „A sürgősségi
fogamzásgátláshoz  való  hozzáférésről”  címmel  a  mellékelt  határozati  javaslatot  kívánom
benyújtani. 



 
...../2024. (.....) OGY határozat 

A sürgősségi fogamzásgátláshoz való hozzáférésről

Az Országgyűlés a nők szexuális és reprodukciós egészségének és jogainak védelme érdekében az
alábbi határozatot hozza:

1. Az Országgyűlés felkéri a Kormányt, hogy haladéktalanul tegyen meg minden intézkedést
annak érdekében,  hogy Magyarországon a  sürgősségi  fogamzásgátló  gyógyszerek  orvosi
rendelvény nélkül legyenek kiadhatók.

2. Ez a határozat a közzétételét követő napon lép hatályba.
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Általános indokolás

A Momentum Mozgalom Országgyűlési Képviselőcsoportja - egyetértve a PATENT Patriarchátust
Ellenzők Társasága Jogvédő Egyesület (a továbbiakban: Patent) javaslatával - konstruktívan kíván
hozzájárulni  ahhoz,  hogy  a  sürgősségi  fogamzásgátló  gyógyszerek  orvosi  rendelvény  nélkül
legyenek kiadhatók.

Lengyelország és Magyarország az utolsó olyan tagállamok az Európai Unióban, ahol csak orvosi
rendelvénnyel lehet hozzáférni a 72 és 120 órás sürgősségi fogamzásgátlókhoz, ezzel felesleges
akadályokat  állítva  a  nők  elé,  akik  egy  krízishelyzetben  szeretnék  megelőzni  a  nem  kívánt
terhességet.

A fogamzásgátláshoz való hozzáférés orvosszakmai alapot nélkülöző korlátozása sérti a lányok és
nők  emberi  jogait  és  méltóságát,  és  nem  utolsó  sorban  akadályozza  a  tudatos  és  felelős
családtervezést.

A  Pintér  Sándor  vezette  Belügyminisztérium  korábban  azt  nyilatkozta,  hogy  a  kérdésben  a
szülészeti  és  nőgyógyászati  szakmai  tagozat  véleménye  az  irányadó,  de  hiába  foglalt  állást  a
vénykötelesség eltörlése mellett  az Egészségügyi Szakmai Kollégium szülészet és nőgyógyászat
tagozata, az Országgyűlés azóta sem tett lépéseket a szabályozás megváltoztatásáért.

Az  esemény  utáni  tabletták  vénykötelessége  körüli  vita  mára  nem  szakmai,  hanem  politikai
kérdés. Az  Európai  Gyógyszerügyi  Hivatal  2014-ben  tett  ajánlást  a  sürgősségi  fogamzásgátlók
recept nélküli  forgalmazására,  amit az Európai Bizottság 2015-ben el  is fogadott,  így a legtöbb
tagállamban közel 10 éve vény nélkül is kaphatók a 72 és 120 órás tabletták.

2023-ban  az  ENSZ nőjogi  testülete  is  felhívta  a  magyar  államot  a  sürgősségi  fogamzásgátlók
hozzáférhetőségének megkönnyítésére. A szakmai érvek valójában mind a vénykötelesség eltörlése
mellett szólnak:

- a sürgősségi fogamzásgátlók hatékony alkalmazásában kulcsfontosságú a gyorsaság, a kötelező
orvoslátogatás pedig csak időhúzásra jó,

- az alkalmazás előnyei (a nem kívánt terhesség és egy esetleges abortusz megelőzése) meghaladják
a kockázatokat,

- a kockázatokról és a mellékhatásokról a gyógyszertári dolgozók is képesek felvilágosítást adni,
tehermentesítve az amúgy is túlterhelt ügyeleteket és szakrendeléseket.

Az ügy társadalmi támogatottságát mi sem bizonyítja jobban, minthogy a Patent petícióját közel 50
ezren aláírták már.
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